
Número 61  ¦  11-03-2021 Pàg. 3243

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la resposta de la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller d’Economia .

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Mire, a mi m’agradaria que vosté mínimament comparara 
què és el que s’han invertit en reindustrialització del nostre 
territori entre 2011, 2012, 2013, 2014, per posar algun 
exemple, no?, i el que hem invertit ara. I sí que tenim un pla, 
el Pla estratègic d’indústria valenciana que està funcionant 
jo diria que molt bé.

A més a més, mire, el que s’invertia en innovació i el 
que estem invertint ara nosaltres en innovació, el que 
s’invertia en internacionalització i el que hem invertit ara en 
internacionalització. O, per exemple, si algun comerç alguna 
vegada havia invertit en les àrees empresarials. És a dir, 
un lloc on el 50 % de la nostra producció es desenvolupa, 
del nostre PIB, on treballadors i treballadores de manera 
continua estan passant allí moltíssimes hores, simplement 
veja-ho, no?

I després, comparativament del 2015 al 2020 l’atur 
juvenil es va reduir en un 13,5 o en tretze punts i mig, i va 
augmentar la seua contractació indefinida. Si analitzem el 
que hem fet en Labora sols dintre o sota al paraigües del 
pla Avalen Joves s’ha beneficiat a més de seixanta-set mil 
persones joves. Hem dut a terme un 1.087.771 accions amb 
caràcter transversal en els àmbits de l’ocupació, la formació, 
l’orientació i la inserció laboral, amb més de 400 milions 
d’euros invertits. I ara, en aquestos moments, anem a seguir 
vertebrant a través del pla Avalem Joves tot, a partir d’un 
procés de revisió que estem fent entre els agents econòmics 
i socials i en el Consell de la Joventut de la Comunitat 
Valenciana per a millorar-lo. És a dir, política des de baix, en 
companya d’ells i no des de dalt. I si mira vosté els incentius, 
per exemple, per a l’ocupació a joves per a fomentar la seua 
contractació, ja estan en marxa tots els anys, on realment 
poden accedir a ajudes en el món empresarial que superen 
fins i tot en funció de la si la persona era amb diversitat 
funcional o és dona, o fins i tot està afectada per la violència 
de gènere en 26.000 euros. A més a més, ve els programes 
joves per a pràctiques dels joves en una empresa també  
fins 12.000 euros. Estem posant incentius. Però bàsicament 
el que volem és preparar la gent.

Per això des de la intermediació, la formació i l’orientació 
estem fent des de Labora cada vegada s’està contractant per 
a inserint més gent en el mercat laboral .

Podria estar posant-li una muntonada d’exemples de les 
ajudes que hem desenvolupat per als joves, no? I també 
tenim, per exemple, un projecte Et Formem, destinat a 
persones amb dificultats d’inserció laboral pertanyents a 

col·lectius vulnerables, ajudes que ja també estem resolent 
en més de setze milions d’euros.

I simplement vaig a ficar-li un exemple –per acabar–. 
Aquesta conselleria executa i executa molt, amb una 
visió inclusiva. Estem parlant de més del 96 % d’execució 
pressupostària. I vaig a posar-li un exemple, simplement. Sap 
quants joves podrien accedir a qualsevol acció que fèiem des 
de Labora amb el programa juvenil en 2015? 8.273 joves. 
Sap quantes persones joves poden accedir en aquestos 
moments, perquè veja les possibilitats i amplitud de la gestió 
que estem desenvolupant des de la conselleria i des de 
Labora? 161.658. Més d’un 2.000 %.

Senyoria, açò és gestió.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la sessió amb la pregunta 635, formulada 
per la diputada Cristina Cabedo, del Grup Parlamentari 
Unides Podem, al conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, sobre la feminització de la 
pobresa com a eix estructural en la violència contra les 
dones .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Cabedo Laborda:

Gràcies, presidenta .

Bon dia, conseller .

Senyories .

L’estat modern, que va configurar les bases de la democràcia, 
va nàixer tanmateix a través d’una divisió sexual que va 
atorgar a les dones una posició de subordinació . Des 
d’aleshores les dones han empleat les seues energies, no 
sols per viure amb dignitat, sinó també per trencar aquestes 
barreres. Però la seua entrada en espais configurats com a 
no propis d’elles es va donar baix la seua condició de dona i 
no de treballadores .

Per això, el primer ofici va ser com a empleades 
domèstiques, encara avui és un sector amplament feminitzat 
i, per tant, mal pagat . Per això arrastrem sostres de vidre i 
encara podem trobar inclús convenis col·lectius o ofertes de 
treball que feminitzen o masculinitzen per la mateixa forma 
de com nomenen les categories professionals o els perfils de 
treball o com assignen les bases mínimes o els sous .

Esta és la història que arrastrem les dones, però l’arrastrem 
ara, a més a més, en un moment de crisi i en un sistema 
capitalista arrasador. Eixe sistema arrasador ha precaritzat 
la vida de dones i d’homes fins a uns límits d’indignitat, cosa 
que aprofiten les forces reaccionàries per a fer creure que, 
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quan parlem de feminisme, parlem de ficcions, de banalitats, 
de coses secundàries o, directament, irreals .

També, en aquestes Corts, escoltem discursos de la 
ultradreta ridiculitzant el dret a la igualtat i negant el 
masclisme, baix l’argument que a les dones se les defensa 
assegurant-los EPI a aquelles que són sanitàries o més 
mesures de seguretat a altres, com són les professores. 
Aquest discurs, a més de vergonyós, perquè l’aplicació de 
les polítiques de la ultradreta impediria la inversió pública 
justament per a aconseguir aquestes mesures de seguretat, 
també és un perill. Instrumentalitzar la ràbia legítima de la 
precarietat de les vides dels homes en un sistema capitalista 
arrasador per anar en contra de les polítiques d’igualtat o 
fer creure que les polítiques contra el masclisme no suposen 
canviar les condicions de vida i de treball de les dones, de 
tal manera que aquelles que no són apallissades als seus 
domicilis no se senten interpel·lades, és perillós .

Per això, senyor conseller, avui més que mai, les polítiques 
d’igualtat han de suposar una redistribució de la riquesa del 
país. Una redistribució feta sabent no sols que hi ha rics que 
aporten poc i la resta que aporten molt i que açò, per tant, 
s’ha de canviar, sinó que, dintre de la resta, les que solen 
estar sempre més fotudes són les dones.

Justament per això, en temps de crisis econòmiques, 
l’economia submergida acaba tenint rostre de dona 
explotada; justament per això, la prostitució augmenta 
notablement en crisis econòmiques; i, justament per això, les 
dones tenen menys recursos per a fugir de domicilis on se 
les maltracta .

Justament per això, senyor conseller, jo li pregunte: quines 
mesures implementa el Consell per combatre la feminització 
de la pobresa?

Gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller .

Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Molt bé .

Moltes gràcies, president .

Senyora diputada, és evident que la pobresa té rostre 
de dona i aquesta és una realitat que ens preocupa i ens 

ocupa, des del primer moment que estem gestionant, i més 
encara amb un context com l’actual de crisi en què ens 
trobem per la pandèmia que estem vivint de la COVID-19 
i que està afectant especialment les dones. Però també he 
de dir-li que, per això, el nostre objectiu, cada vegada més 
plasmat i integrat de manera transversal en les mesures de 
la Generalitat, és eliminar les barreres de tot tipus a què 
s’enfronten les dones i que les fan més vulnerables a la 
pobresa .

Per això li dic que una de les iniciatives que hem encetat 
amb més potencial d’impacte és l’observatori valencià del 
treball decent. Per què? Perquè fem política de baix cap a 
dalt, perquè veiem quina és la realitat i, a partir d’ahí, prenem 
les decisions més escaients i impliquem tota la societat en 
el seu conjunt, almenys des de l’àmbit econòmic, que és 
fonamental. I ahí estem treballant per combatre l’economia 
submergida, que és fonamental, la feminització de la pobresa 
i la precarietat laboral; tres aspectes que també tenen rostre 
de dona .

I, per molt que alguns i algunes neguen la realitat, la 
desigualtat, l’escletxa salarial i la pobresa tenen genere . I les 
polítiques públiques que contribuïsquen a la seua eliminació, 
a l’efectiva igualtat en les tasques de cures i domèstiques, 
així com canvis en l’organització i disseny del treball en les 
empreses són ara molt més imprescindibles que mai i estem 
treballant en eixa línia. I això és el que estem fent. és a dir, 
la conselleria d’economia sostenible, on comptem amb una 
sèrie de programes i iniciatives que són pilars fonamentals 
per a combatre la feminització de la pobresa.

Per dir-li alguns exemples, hem introduït en les ordres de 
subvencions condicions tendents a fomentar la contractació 
de dones . També les dones tenen prioritat a l’hora de 
participar en programes, com el programa mixt d’ocupació 
i formació Et formem, els tallers d’ocupació o la formació 
professional per a persones, tant ocupades o desocupades. 
Així mateix, vull destacar el programa d’ajudes destinades 
al manteniment del treball autònom de dones per a la 
substitució durant la baixa maternal. I no podem oblidar-
nos de l’atenció especialitzada i personalitzada que reben les 
dones víctimes de violència de gènere per a facilitar la seua 
inserció laboral, mitjançant la xarxa de punts  
d’atenció Labora .

En material laboral, en coordinació amb la inspecció de 
treball, cada any es programen diverses actuacions, entre les 
quals destaquem: eliminació de la discriminació laboral i de 
l’assetjament sexual i per raó de sexe, conciliació de la vida 
familiar i laboral. Així mateix, des de la inspecció de treball, 
estem impulsant els plans d’igualtat en les empreses i el seu 
registre . Gràcies a la introducció de clàusules socials a la 
contractació de l’administració de la Generalitat i  
el seu sector públic, des d’igualtat s’han visat, en quatre 
anys, 712 plans d’igualtat, tres vegades més que entre 2008  
i 2015. I una altra aposta de la conselleria s’ha materialitzat 
en el conveni amb la Federació d’Associacions de Dones 
Rurals, Fademur, dirigit al suport i promoció d’iniciatives 
emprenedores de les dones en l’àmbit rural .

Però, a més a més, des de la Generalitat, també es fan 
més actuacions. I, entre elles, m’agradaria destacar: el Pla 
valencià d’inclusió i cohesió social, que inclou una línia 
estratègica específica de lluita contra la feminització de 
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l’empobriment, on ens coordinem sis conselleries; les ajudes 
de serveis socials especialitzats en l’atenció a dones en 
situació de risc d’exclusió social, de la conselleria d’igualtat; 
i també el projecte de la nova llei d’igualtat que estem ara 
desenvolupant .

Estem en el camí, treballant per acabar amb la feminització 
de la pobresa i removent els obstacles que dificulten l’accés 
de les dones a recursos bàsics, com són l’educació, la sanitat 
i l’ocupació, una ocupació de qualitat. I ací ens necessitem 
totes i tots i hem d’anar totes i tots de la mà i junts perquè 
realment la igualtat siga una realitat el més aviat possible .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Pregunta de l’il·lustre diputat Eduardo del Pozo a la 
consellera d’agricultura i desenvolupament sostenible .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Del Pozo Querol:

Sí. Muchas gracias, señor presidente.

Ruego se tenga por formulada la pregunta.

Gracias .

El senyor president de les Corts Valencianes:

(Inoïble) … sobre els residus sanitaris .

La consellera li respondrà tot d’una .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyor president .

Señor Del Pozo, concretamente, su pregunta es sobre 
dar solución a la saturación en el proceso de reciclaje de 
residuos sanitarios .

Yo tengo que decirle que, en primer lugar, la competencia 
en la gestión de residuos sanitarios es, desde siempre y 
en todas las autonomías, de las consellerias de sanidad . Y, 
en segundo lugar, decirle que los residuos sanitarios no se 
reciclan, y yo creo que usted lo sabe, que se destruyen, se 
eliminan .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

El senyor Del Pozo usarà la tribuna per acabar de concretar 
la pregunta .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Del Pozo Querol:

Sí. Muchas gracias, señor presidente.

Mire, señora Mollà, mire, esta es la foto de la vergüenza. 
Esta es la foto que demuestra la pésima gestión que usted 
ha realizado en el tratamiento de residuos sanitarios; sí, sí, 
no diga que no. Y estas son las fotos que demuestran que 
usted y sus socios han puesto en peligro la salud de los 
valencianos y en peligro el medio ambiente . (Aplaudiments)

Y, gracias a usted, hemos podido ver los hospitales 
valencianos repletos de basura sanitaria . Y, gracias a usted, 
también hemos podido ver la feria de Valencia y la feria 
de Alicante repletas de basura sanitaria. Y es que ustedes, 
señorías del Botànic, son tan malos gestores que, en lugar 
de traer éxito empresarial a estos recintos feriales, lo que 
han traído es toneladas de basura, sí, sí, toneladas de basura 
sanitaria .

Esto es un ejemplo más de su pésima gestión ante la 
pandemia de la COVID-19 que estamos viviendo, en donde 
también hemos podido ver cómo ustedes han dejado 
indefensos a nuestros sanitarios, hemos podido ver también 
hospitales voladores, un descontrol en la vacunación o 
ayudas insuficientes a nuestros autónomos. Como dice 
nuestro síndic, Toni Cantó, desgraciadamente tenemos al 
peor gobierno en el peor momento .

Mire, señora Mollà, desde Ciudadanos ya la advertimos, 
en mayo de 2020, de que teníamos un problema con los 
residuos sanitarios, que se estaba generando el doble de 
residuos sanitarios en la Comunidad Valenciana. También, 
en Ciudadanos, en mayo de 2020, le propusimos adaptar la 
gestión de residuos sanitarios a la pandemia COVID-19 que 
estábamos viviendo y su partido, Compromís, nos dijo que 
no . ¿Qué hicieron PSOE y Podemos, sus socios de gobierno? 
Tampoco, tampoco apoyaron nuestra propuesta de que 
hacía falta adaptar el tratamiento de residuos sanitarios en 
la Comunidad Valenciana a la pandemia de la COVID-19 que 
estábamos viviendo.

Mire, su sectarismo ideológico, señorías del Botànic, les 
ciega, les ciega la realidad que estamos viviendo. Ustedes 
fueron incapaces de escuchar la propuesta que les tendió 
Ciudadanos. Ustedes fueron incapaces de sentarse a 
negociar con nosotros. Pero a mí, personalmente, lo que 
más increíble me parece de todo es que, después de 
decirnos que no, ustedes tuvieron seis meses para hacer 
algo y ustedes no hicieron nada, ustedes no hicieron nada . 
Podían haber hecho y ponerse esa medalla en el pecho y 
no hicieron nada. Lo que me demuestra es que ustedes son 
unos auténticos incompetentes en la gestión y así quedó 
demostrado este febrero pasado, en donde explotó su 


